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   فرزين ماندگار
جشنواره فيلم ونيز امسال هم قرار است جمعي از چهره هايي 
را كه خ�ط و ربط فكري معيني با سياس�ت هاي اين آوردگاه 
اومانيس�تي پيدا مي كنند، دور ه�م جمع كن�د و آنها را در 
بزمي تازه در صدر بنش�اند. شيرين نش�اط، فيلمسازي كه 
آثار ضد ايراني او همواره مورد حمايت جش�نواره ونيز قرار 
گرفته امس�ال نيز ميهمان اين فس�تيوال ايتاليايي اس�ت. 
جشنواره فیلم ونیز را بايد يكي از راهبردي ترين جشنواره هاي فیلم 
جهان محسوب كرد؛ جشنواره اي كه برخلاف شبه جشنواره هاي 
ايراني چون فجر با هدف و اس��تراتژي مش��خص ام��ا غیرعلني و 
غیررسمي برگزار مي ش��ود و از مضامین مش��خصي هم حمايت 
مي كند، مضامیني كه كاملًا در جهت مؤلفه هاي اومانیستي و نفي 
انگاره هاي آسماني بنا نهاده شده است. شیرين نشاط كه به جاي 
سینما، خاستگاهش از عكاسي و ويدئوآرت مي آيد، با وجود ساخت 
آثاري ضعیف همیشه مورد توجه س��ران جشنواره فیلم ونیز بوده 

اس��ت و از اهداي جايزه تا قرار دادنش در لیس��ت داورانِ پیرترين 
فستیوال سینمايي، مي توان ردپاي علاقه  مديران ونیز را نسبت به 
فیلمساز ضد ايراني مشاهده كرد؛ هنگامي كه او با همراهي جمعي 
از اهالي »ونیز« با دستبندي سبز رنگ، رژه سیاسي خود را برگزار 
كرد و زماني كه با همان دستبند جايزه ش��یر نقره اي ونیز را براي 
كارگرداني فیلم ضعیف اما سیاس��ي »زنان بدون مردان« در سال 

۲۰۰9 و در شصت و ششمین دوره اين جشنواره گرفت!
شیرين نشاط امس��ال با فیلمي درباره خواننده مطرح مصري و 
با عنوان »در جس��ت وجوي ام كلثوم« در بخش روزهاي مؤلفین 
يا روزهاي ونیز در هفتاد و چهارمین جش��نواره فیلم ونیز حضور 
مي يابد، بخشي تازه تأسیس كه چهاردهمین دوره اش را برگزار 
خواهد كرد و گرته برداري ونیزي ها از بخش دو هفته كارگردانان 
كن به ش��مار مي رود. س��وژه اي كه او براي فیلم تازه اش انتخاب 
كرده نی��ز در نوع خود جالب توجه اس��ت؛ ي��ك زن خواننده در 
كشوري اسلامي. نشاط كه امروزه به عنوان يك فعال ضد ايراني 
عرصه هنر شناخته مي شود، در سال هاي اخیر بیشتر به برگزاري 
نمايشگاه هايي از عكس هاي خود متمركز شده است. عكس هايي 
كه »نشاط« در آنها سعي داشته تصويري متمايز و نقادانه نسبت 
به نحوه زيست زنان ايراني و در نقد حجاب در جامعه ايراني ارائه 
دهد! براي نمونه در مجموعه عكس هاي »زنان خدا« كه با طرح 
و حضور خودش در مقابل دوربین شكل گرفت، شیرين نشاط به 
ارائه تصويري هتاكانه نسبت به زن مسلمان ايراني دست زد! با اين 
شرايط نبايد از حضور چنین فیلمسازي در جشنواره اي كه جزو 

مهم ترين رويدادهاي سیاسي است، تعجب كرد. 

با انتخاب تازه ترين اثر شيرين نشاط در بزمي سياسي صورت مي گيرد   

خوش رقصي تازه فيلمساز ضدايراني براي جشنواره ونيز
در حال�ي ك�ه نماي�ش »اعت�راف« ب�ه كارگردان�ي 
ش�هاب حس�يني مدتي اس�ت گوي س�بقت را در ميزان 
تماش�اچي و ف�روش از ديگ�ران رب�وده و بليت هايش تا 
ماه آين�ده نيز به فروش رس�يده، ع�ده اي فرصت طلب به 
خريد و ف�روش بليت ه�ا در بازار س�ياه مب�ادرت كردند. 
نمايش »اعتراف« به كارگرداني شهاب حسیني تیرماه امسال 
به سالن اصلي تئاتر شهر آمده و با خود مخاطبان و تماشاگران 
زيادي را به همراه آورده؛ از كساني كه شايد هیچ گاه پا به سالن 
تئاتر نگذاشته اند تا طرفداران همیش��گي تئاتر. اين نمايش هر 
شب ساعت ۲1 به مدت 1۲۰ دقیقه در سالن اصلي تئاتر شهر اجرا 
شده و در آن بازيگراني چون خود شهاب حسیني، علي نصیريان، 
صالح میرزا آقايي، نیما رئیس��ي، پرويز بزرگي و ... ايفاي نقش 
كرده اند. اجراي اين نمايش در تئاتر ش��هر مصادف با نارضايتي 
برخي از اهالي تئاتر شد، برخي معتقد بودند تئاترهايي كه به اسم 
هنرمندان برجسته سینما اجرا مي شود تنها مي تواند تئاتر را به 
سمت گیشه و تجاري شدن بكشاند در حالي كه محتواي چنداني 
ندارد. خلاصه مناقش��ات زيادي با برپايي اي��ن نمايش و ديگر 
نمايش هايي كه با حضور سوپراستارهاي سینما اجرا می شود، 
ايجاد شد. اما چند روزي اس��ت كه نواي ديگري از حاشیه هاي 
نمايش به گوش مي رسد، در حالي كه مدت هاست بلیت هاي اين 
نمايش در گیشه به اتمام رسیده و بسیاري از مردم قادر به خريد 
بلیت نمايش نیستند و از اين بابت ابراز ناراحتي مي كنند. اخباري 
از اين دست كه بلیت هاي »اعتراف« با قیمت هاي گزاف از جمله 
يك میلیون در بازار سیاه به فروش مي رسد، منتشر می شود. اگر 

سايت ايران كنسرت را بررس��ي كنیم، بلیت هاي اين نمايش تا 
هفتم شهريور ماه پیش فروش شده و كسي قادر به خريد و فروش 
نیس��ت اما از س��ويي مي بینیم كه برخي به صورت اينترنتي با 

قیمتي گزاف مثل يك میلیون فروخته اند!
بخش نظرات صفحه نماي��ش اعتراف در ايران كنس��رت نیز 
اين بازار سیاه و خريد و فروش بلیت را به به وضوح نشان داد. 
پیمان ش��ريعتي، مدير تئاتر ش��هر درباره وضعیت رقم هاي 
نجومي نمايش به »رسانه« مي گويد كه با شناسايي و پیگیري 
بلیت ها باطل مي شود، چنین چیزي تا به حال وجود نداشته 
و مسئولان س��ايت فروش هم بايد پیگیري كنند! با شناسايي 
چنین بلیت هايي، وضعیت قفل فعال شده و امكان استفاده از 
بلیت وجود نخواهد داش��ت. حال منتظر هستیم تا مسئولان 
ايران كنسرت و همینطور تئاتر شهر كه هنوز موفق به زدن رد 
اين فروش هاي نجومي غیرقانوني نشده اند، در اين باره پاسخ 

قانع كننده ارائه دهند. 

ماجراي بليت يك ميليوني چيست؟   

رقم هاي نجومي به تئاتر هم رسيد

  ايزد مهرآفرين
درجه بندي س�ني براي اك�ران فيلم هاي س�ينمايي در امريكا نوعي 
محدوديت فروش به منظور سالم سازي محتواي آثار محسوب مي شود 
اما متأسفانه در ايران به نوعي تبليغ براي فروش بيشتر منجر مي گردد. 
درجه بندي س��ني براي فیلم هاي س��ینمايي در ايران برخلاف غرب به 
دلیل ضعف ساختارهاي كنترلي نقض غرض محس��وب مي شود و اتفاقاً 
تولید كنندگان فیلم از آن حمايت مي كنند چون اولاً مي دانند كه كنترل 
مؤثري بر راه نیافتن س��نین پايین اعمال نمي ش��ود و ثانیاً همین مارك 
محدوديت سني وقتي بر پیشاني يك فیلم مي خورد، اشتیاقي كاذب میان 
برخي مخاطبان ساده انديش سینما ايجاد مي كند و اساساً منجر به فروش 

بیشتر فیلم مي شود. 
از آنجا كه در امريكا و غرب بیش از همه، خانواده ها و سنین پايین مخاطب 
فیلم هاي سینمايي هستند محدود كردن سنین پايین مي تواند به فروش 
فیلم ها ضربه اي اساسي بزند و براي همین اين مكانیزم به طور خودكار باعث 
مي شود فیلمسازها از به كار بردن ديالوگ ها و صحنه هاي نامناسب براي 
سنین پايین و خانواده پرهیز كنند تا در گیشه با شكست مواجه نشوند، براي 
مثال در امريكا بخش عمده اي از مردم به طور خانوادگي به سینما مي روند. 
در بسیاري از موارد اين بچه ها هستند كه دست والدين شان را مي گیرند و 
آنها را براي ديدن فیلم هاي مورد علاقه شان به سالن هاي سینما مي كشند. 
اين فرآيندي است كه در غرب در حال توسعه پیدا كردن است ولي در ايران 

شرايط به گونه اي وارونه رقم مي خورد. 
به دلیل محتواهاي تولید شده در اين س��ال ها مخاطب اصلي سینما در 
ايران بزرگسالان هس��تند و بچه ها درصد بس��یار ناچیزي از تماشاگران 
سینما را به خود اختصاص مي دهند، چون اساساً بچه ها خوراك مناسب 
س��ن و مورد علاقه خود را در س��ینماي تلخ، ويرانگر و منف��ي ايران پیدا 
نمي كنند. براي همین هم هست كه ايجاد محدوديت سني براي تماشاي 
يك فیلم در ايران تأثیر زيادي بر كاهش فروش يك فیلم نمي گذارد و بلكه 
برعكس مي تواند منجر به عطش ديده ش��دن فیلم شود. سینمادارها هم 
اساس��اً خیلي علاقه اي به رعايت اين ممنوعیت ندارند و در كل مي توان 
گفت درجه بندي سني باعث بیشتر ديده شدن فیلم ها مي شود. در واقع 
مكانیزمي كه در همه دنی��ا جنبه  تنبیهي به منظور سالم س��ازي فضاي 

س��ینماها جهت اس��تفاده خانواده ها دارد، در ايران به طور عكس عمل 
مي كند و جنبه اي تشويقي نیز پیدا مي كند و در عمل باعث مي شود عوامل 

فیلم از اين ممنوعیت استقبال هم بكنند. 
   شوي تبليغاتي يا راهكار ريشه اي

به نظر مي رسد مسئولان ذي ربط در زمینه درجه بندي يك فیلم نیز مانند 
بسیاري از موقعیت ها و موارد حساس عرصه فرهنگ سعي كردند به صورت 
باسمه اي و فرمايشي عبور كنند و قابل تأمل تر اينكه اين حركت شتابزده 
نش��ان مي دهد كه تصمیم گیري ها و تصمیم س��ازي ها در اين حوزه فاقد 
پش��توانه هاي مطالعاتي و زمینه هاي پژوهشي اس��ت و بیشتر به نوعي پز 
ژورنالیستي و »شو« شبیه است. جا دارد بپرسیم چه كسي نظارت بر رعايت 
درجه بندي سني در سینماهاي كشور را بر عهده دارد؟ سازمان سینمايي 
وزارت ارشاد؟ شوراي صنفي اكران؟ انجمن سینماداران؟ خانه سینما؟ و چه 

سازوكاري براي نظارت و »رويه مندسازي« اين تصمیم وجود دارد؟
در سال هاي گذش��ته هم ش��اهد بوده ايم كه براي بعضي از فیلم ها اين 
درجه بندي صورت گرفته بود. ولي تا كي قرار اس��ت ك��ه بي تفاوت از 
كنار مصوبات توخالي و تصمیم گیري هاي بي هويت و صرفاً، خبرس��از 

عبور نمايیم؟
آيا اين ترفندي براي فريب مردم و تشويق جوانان نیست؟ در صورت عدم 
رعايت اين درجه بندي چه برخوردي با س��ینمادار صورت مي گیرد؟ آيا 
اساساً، ايده درجه بندي به صورت شتابزده نوعي ايجاد سوپاپ اطمینان 
كاذب نیست؟ و ... . ش��كي نیس��ت كه نبود نظام درجه بندي سني براي 
مخاطبان و تماشاگران حلقه مفقوده سینماست كه با وجود اهمیت آن، 
مورد غفلت مديران و مسئولان فرهنگي واقع شده است. متأسفانه، هیچ 
شورا يا نهادي به صورت مستقل يا وابسته به سازمان هاي دولتي ذي ربط، 
كارگروه ارزيابي ب��راي توزيع مخاطبان اين گون��ه فیلم ها در ايران وجود 
ندارد. به نظر مي رس��د اداره كل نظارت و ارزش��یابي به مثابه دكترهاي 
عمومي عمل مي كند. علامه گي مي كند و به تعبیري حكم آچار فرانسه را 
دارد. پروانه ساخت مي دهد، پروانه نمايش مي دهد، بند، بخیه و اصلاحیه 

مي زند، درجه بندي مي كند و ... 
برخورد كارمندي و اداري و تبصره اي با يك جريان مهم اجتماعي و نگاه رفع 
تكلیفي خطرناك است. شايد بخش عمده اي از مصائب و چالش هاي حوزه 
فرهنگ و سینما از همین نگاه بي ثبات و فاقد استراتژي و ذائقه سازي هاي 

مقطعي ناشي شده است. 
مطالبات كمپرس ش��ده در حوزه فرهنگ و ناتواني و ناكارآمدي مديران 
سینمايي ارشاد در حل و فصل اصولي و ريشه اي معضلات دلیل موجهي 
نیست تا از كنار جدي ترين مشكلات سینما، تابوشكني ها، هنجار شكني ها 

و خیانت به فرهنگ عمومي با ابلاغ »يك بند بي كیفیت« بگذريم. 
آقاي وزير محترم و رئیس سازمان سینمايي اش بايد پاسخگو باشند. 
وقتي براي فیلمي درجه سني 18+ تعیین مي شود اين درجه بندي در 
سینماي جهان به دسته خاصي از فیلم ها اطلاق مي شود. واقعاً با كدام 
ابزار و سازو كار نظارتي و اجرايي قرار اس��ت اين قاعده در سالن هاي 

سینمايي رعايت شود؟
   ضرورتي كه بايد ساختارمند شود

مسئله رده بندي سني محصولات فرهنگي، در جوامع جديد به يك امر مهم 
و جدي بدل شده و بسیاري از برنامه ها با محوريت رشد، آموزش، بهداشت و 
حمايت از كودكان و نوجوانان در برنامه ريزي هاي كلان ملي تعريف شوند و 
اين نقش دولت ها را در تأمین حقوق اساسي كودكان و خانواده ها و سلامت 

اطلاع رساني درست به كودكان نشان مي دهد. 
به  هر حال درجه بندي فیلم ها با توجه به مضمون و نوع آثار، يك ضرورت 
انكارنشدني است. در ش��رايطي كه دستگاه هاي مس��ئول فاقد ابزارهاي 
كارآمد و مؤثر در اين عرصه باشند و قادر به وضع قوانین محكم و پیش بیني 
تمهیدات موثر نباش��ند، آيا وظیف��ه صیانت از اصول اخلاقي و س��لامت 
نوجوانان و جوانان و امنیت و آرامش خانواده ها در سینما ها از مراكز فرهنگي 

دلسوز و وظیفه مند سلب مي شود؟
به نظر مي رسد دادن ويژگي درجه بندي س��ني به برخي فیلم ها از جمله: 
»پا تو كفش من نكن« ساخته محمدحسین فرحبخش بیشتر شبیه يك 
پز نمايشي و ش��و اس��ت و هیچ گونه مبناي اجرايي ندارد، چرا كه اقدامي 
چنین عجولانه و شتابزده بدون شك، فاقد مكانیسم هاي اجرايي و ابزارهاي 

نظارتي است.

 كتاب »حضرت بقيهًْ الله« )عج(
 به چاپ پنجم رسيد

كتاب »حضرت بقيهًْ الله« )عج( از آيت الله محمد ش�جاعي 
را  انتش�ارات س�روش به تازگ�ي به چ�اپ پنجم رس�اند. 
كتاب حاضر يك��ي از هش��ت كتابي اس��ت كه محص��ول تبديل 
سخنراني هاي استاد آيت الله محمد شجاعي در مجالس خصوصي 
و عمومي اس��ت كه به موضوع مهدويت پرداخته اس��ت. در اين اثر 
زندگاني، اخبار غیبت، شخصیت و جايگاه حضرت امام مهدي)عج( از 
میان روايات و احاديث معتبر بررسي شده و به بحث ظهور آن حضرت 
و رجعت از نگاه قرآن كريم پرداخته شده است. اين كتاب در شش 
فصل تدوين شده كه با ش��ناخت حضرت مهدي)ع( آغاز مي شود. 
میلاد مقدس، نايبان خ��اص و بحث در معناي بقی��هًْ الله از جمله 

مباحثي هستند كه در فصل اول كتاب مطرح مي شوند.

    كتاب

 گزارش »جوان« درباره ممنوعيت سني 
براي تماشاي يك فيلم در سينماهاي ايران 

18+ يك مكانيزم تنبيهي يا تشويقي!

 وقتي فشارها نتوانست مانع از نمايش
يك پيروزي بدون جنگ شود

 چرا تكرار »پرزيدنت، آكتور سينما«
 بايد از شبكه هاي سراسري پخش شود؟

شبكه مستند در قالب برنامه »به اضافه مستند« به نمايش 
مستند »پرزيدنت، آكتور سينما« پرداخت. مستندي جالب 
با موضوع فروپاشي شوروي كه به بررسي تاريخچه مذاكرات 
گورباچف رهبر شوروي س�ابق و ريگان رئيس جمهور وقت 
امريكا مي پردازد؛ مذاكراتي كه در نهايت نه تنها فايده اي براي 
خروج ش�وروي از بحران هاي اقتصادي و اجتماعي نداشت 
بلكه اين كش�ور بزرگ را در كام فروپاشي و تجزيه فرو برد. 
گذشته از جنبه هاي ش��اخص تكنیكي اثر كه تماشاي آن را 
براي مخاطبان عادي و به قولي تماشاگر غیرحرفه اي مستند 
نیز جذاب كرده بود، نمايش اين مس��تند در تلويزيون داراي 

نكات جالبي بود: 
1� اولین نكته در اين زمینه مربوط به شباهت تاريخي وقايع 
روايت ش��ده در اين مس��تند با اتفاقات روز كش��ورمان بود؛ 
وقايعي كه يك بار براي كشور بزرگي همچون شوروي كه در 
دوره خود يكي از ابرقدرت هاي جهان محسوب مي شد به وقوع 
پیوسته و طي اين سال ها روند مش��ابه آن در كشور ما ديده 
مي شود كه بدون شك تماشاي اين مستند مي تواند تلنگري 
براي همه مردم از جمله مسئولان و مديران تصمیم گیرنده 

در سطح كلان كشور باشد. 
۲ � اين مس��تند علاوه بر محتواي جالب توجهي كه دارد، به 
لحاظ ظرافت هاي فني و تكنیكي نیز اثر قابل قبولي است. اين 
ظرافت از انتخاب عنوان اثر كه به نقش بازي كردن هاي ريگان 
رئیس جمهور وقت امريكا كه زماني بازيگر هالیوود بوده آغاز 
مي شود و در ساير بخش هاي مستند به ويژه در تدوين آن به 
خوبي خود را نشان مي دهد؛ موضوعي كه در افزايش جذابیت 

اثر به شدت موثر بوده است. 
3� »پرزيدنت، آكتور س��ینما« از آن دس��ته آثاري است كه 
پتانسیل بالايي براي جناحي شدن دارد. فقط كافي بود در اين 
مستند به گوشه اي از تاريخ سیاسي ايران و اتفاقات پیش آمده 
در دولت هاي مختلف اشاره مي شد تا روايت اثر به طور كامل 
زير سؤال برود. هرچند كه در پايان بندي اثر اشاره اي مختصر 
به يكي از جملات اوباما درباره با مذاكره با ايران مي شود، ولي 
باز هم اين مستند مي توانست با بیاني صريح تر نسبت به بعضي 
از مسائل سخن بگويد اما براي جلوگیري از اين موضوع سعي 

كردند فقط روايتگر تاريخ باشند. 
4� اما مسئله ديگر مربوط به جسارت تلويزيون در پخش اين 
مستند است. مس��تندي جنجالي كه وزارت ارشاد به واسطه 
برخي از مس��ائل احتمالاً جناحي حاضر ب��ه اعطاي مجوز به 
آن نشده ولي صداوسیما به عنوان رس��انه ملي با وجود همه 
فشارهايي كه از بیرون اين س��ازمان براي عدم پخش اين اثر 

وجود داشت، باز هم اقدام به پخش آن كرد. 
 5 � هرچند ك��ه نمايش اين اثر در ش��بكه مس��تند حركت 
قابل تقديري بود ولي به نظر مي رسد مديران تلويزيون براي 
بهتر ديده شدن اين اثر بايد آن را در يكي از سه شبكه اصلي 
يك، ۲ يا 3به نمايش بگذارن��د تا اثري در اي��ن اندازه مهم و 
ارزش��مند در مقیاس��ي بزرگ تر و براي دامنه گسترده تري 
نمايش داده شود تا حق  مطلب در ارتباط با آن ادا شود و گروه 

بیشتري از مردم به تماشاي اين اثر بنشینند. 
6 � علاوه بر بخشي كه مربوط به نمايش اين مستند در تلويزيون 
مي شد، بحث هاي مطرح شده از جانب ناصر نوبري، سفیر سابق 
ايران در ش��وروي كه در برنامه »به اضافه مستند« و بلافاصله 
پس از پخش اين اثر پخش شد، هم يكي از مواردي بود كه جا 
دارد تلويزيون آن را در چند نوبت بازپخش كند؛ صحبت هايي 
كه از جانب يكي از شاهدان عیني آن روزها مطرح شده و حاوي 
نكات بسیاري در ارتباط با دلايل فروپاشي شوروي و برخورد 
تحقیرآمیز امريكايي ها با ملتي اس��ت ك��ه روزي خود يكي از 

ابرقدرت هاي جهان محسوب مي شد. 
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زبان تربیت نش��ده ، درنده اى است 
كه اگر رهايش كنی می گزد.

    دریچه

18 مورد اصلاحيه براي يك فيلم پرحاشيه!
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي ادعا كرد كه وزارت ارشاد به يكي از فيلم هاي 
پرحاش�يه اين روزهاي س�ينماي ايران 18 مورد اصلاحيه وارد كرده است. 
سیدرضا صالحي امیري در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران گفت: 
درباره يكي از فیلم هايي كه بحثش اين روزها مطرح بوده است، 18 مورد اصلاحیه 
انجام شده و اگر لازم باشد باز هم اصلاحات اعمال مي شود اما در فرآيند خودش 
اين اتفاق خواهد افتاد و من به عنوان وزير مداخله مستقیم در نمايش و اكران يك 

فیلم نخواهم داشت. 
وزير ارشاد ادامه داد: آنچه كه مهم است اين است كه اين فیلم همه مراحل قانوني 
خود را طي كرده است و آنچه كه من مي توانم راجع به فیلم هاي موجود ذكر كنم، 
اين است كه هم در مرحله ساخت و هم در مرحله نمايش مجوزهاي لازم را اخذ 

مي كند و براي اكران به شوراي صنفي ارجاع داده مي شود. 
در پاسخ به اين پرس��ش كه به عملكرد خود چه نمره اي مي دهید، گفت: ما خانه 
سینما را در اين دوره تقويت كرديم و در نظر داريم بسیاري از امور اجرايي را به خانه 
سینما واگذار كنیم و حوزه مؤسسات و نمايشگاه ها را هم به صنف مربوط خودش 
واگذار مي كنیم و از اين منظر استراتژي دوم ما تقويت نهادهاي صنفي و مردمي در 
حوزه فرهنگ و هنر بوده كه قدم هاي مؤثري در اين زمینه برداشته ايم و صندوق 

هنر را عملًا به خانه سینما، خانه تئاتر و خانه موسیقي واگذار كرديم. 
صالحي امیري در پاسخ به اين پرسش كه در كابینه آينده حضور خواهد داشت يا نه، 
گفت: اين در حیطه اختیارات رئیس جمهوري است و همه ما تابع تصمیمات ايشان 
هستیم. اما آنچه كه براي همه اعضاي كابینه مهم است موفقیت رئیس جمهور و 
دولت است و مهم ترين هدفي كه ما دنبال مي كنیم اين است كه بتوانیم مطالبات 

مردم را پاسخ دهیم.

    جواد محرمي
س�ينمايي ك�ه در مضامي�ن اجتماع�ي اش گي�ر كرده 
و ب�راي توليد فيلم س�الم ب�راي آدم ها درمان�ده، قرار 
اس�ت براي ارتق�اي دام و دامپزش�كي جش�نواره راه 
بيندازد. جالب اس�ت كه كلي�دواژه اقتص�اد مقاومتي 
مستمس�ك برپاي�ي اي�ن جش�نواره ش�ده اس�ت. 
جشنواره پروري دارد به معضلي فرهنگي و مديريتي در كشور 
تبديل مي شود، حالا ديگر به تدريج بسیاري از نهادها، سازمان ها 
و مجموعه هاي دولتي كه از طرح و ايده فرهنگي عاجزند بهترين 
و آسان ترين كار را خلق جشنواره قلمداد مي كنند.  جشنواره ها 
در همه دنیا به منظور س��مت و س��و دادن خودكار به تولیدات 
سینمايي برپا مي ش��وند و بیش از همه جنبه اي تبلیغاتي براي 
تعیین راهبردهاي فرهنگي دارند اما در ايران تلقي اشتباهي از 
كاركرد جشنواره ها وجود دارد. جشنواره ها در ايران قرار نیست 
راهبردها را مش��خص كنند بلكه صرفاً نفس برگزاري آنهاست 
كه اهمیت دارد. در بیش از 99 درصد اين جشنواره ها محصولي 
كه بتوان به بهانه آن جشن گرفت، اساساً وجود ندارد. دو هفته 
قبل بود كه خبر از راه اندازي يك جش��نواره ت��ازه به میان آمد؛ 
جش��نواره اي با نام »بیطار« كه با حمايت سازمان دامپزشكي 

وابسته به وزارت جهاد كشاورزي برگزار مي شود. 
دبیري اين جشنواره را ناصر باكیده برعهده دارد كه يك كارمند 
پركار جش��نواره اي ا س��ت و در روزمه اش حضور در دبیرخانه  
جشنواره هاي مختلف از فجر و كودك تا ياس و حسنات و تسنیم 
به چشم مي خورد. درباره چرايي برگزاري چنین جشنواره هاي 
هزينه زايي بارها و بارها در رسانه ها سخن گفته شده است.باكیده، 
دبیر جشنواره تازه تأسیس بیطار در گفت وگويي كه احتمالاً در 
توجیه برگزاري جش��نواره بیطار انجام شده ادعاهايي را مطرح 
كرده كه واقعاً قابل تأمل اس��ت، مثلًا ايش��ان گفته اند: سازمان 
دامپزشكي كشور، با همكاري س��ازمان صدا و سیما و سازمان 
سینمايي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در راستاي فرمايشات 
مقام معظم رهبري و ابلاغ سیاس��ت هاي كلي مبتني بر تبیین 
مؤلفه هاي اقتصاد مقاومتي و تولید و اش��تغال در دامپزش��كي 
برگزاري جشنواره فیلم و عكس بیطار را طراحي و برنامه ريزي 
كرده است. در جايي ديگر هم ايش��ان ادعا كرده اند: اين رويداد 
سینمايي و اجتماعي به منظور تشويق و ترغیب هنرمندان ايران 
اس��لامي و پرداختن به نقش آن در زندگي فردي و اجتماعي، 
فرهنگ سازي مصرف بهینه، ارتقاي سطح بینش و نگرش جامعه 
نسبت به ارزش مادي و معنوي و دستیابي به آثار فاخر تصويري 
در اين زمینه، همچنین تبديل ايران به پايگاه اصلي در حوزه هاي 
علمي، تخصصي، فرهنگي و سینمايي مرتبط با حوزه دامپزشكي 

در جهان، پیش بیني شده است. 
ادعاهاي باكیده اس��باب طرح پرس��ش هاي مهمي مي شود، از 
جمله اينكه در شرايطي كه مقامات بالاي نظام و به ويژه رهبري 
مدام از لزوم صرفه جويي و پرهیز از اسراف و موازي كاري در امور 
مختلف كشور سخن گفته اند چرا اين تأكید ايشان ناديده گرفته 
مي شود و حتي براي كمك به دامپزش��كي از دهها جشنواره و 
محفل هنري ديگر كمك گرفته نمي شود و به سراغ راه اندازي 
يك جشنواره تازه مي روند كه هزينه اش چند برابر تعامل با ديگر 
جشنواره هاست. آيا نمي شد به جاي جذب كمك مالي سازمان 
دامپزشكي براي راه اندازي يك جشنواره جديد فقط درصدي از 
اين كمك را صرف راه اندازي جايزه اي ويژه در جش��نواره هايي 
همچون س��ینماحقیقت يا فیلم كوتاه و تخصیص جايزه اي به 
بهترين محصول با نگاه فرهنگ ساز به دامپزشكي كرد؟ آيا در اين 
صورت برندينگ جشنواره هايي مثل سینماحقیقت و فیلم كوتاه 

عامل ديده شدن بیشتر جايزه ويژه دامپزشكي نمي شد؟
عجیب است كه توصیه رهبري به پرهیز از موازي كاري ناديده 
گرفته مي ش��ود و در توجیه برگزاري جشنواره آن را در خدمت 

اقتصاد مقاومتي معرفي مي كنند!
اينكه ناصر باكیده عنوان كرده: اين جشنواره مي تواند پايگاهي 
جهاني پیدا كند چقدر واقعي اس��ت؟ آيا وي از خود پرسیده 
كدام يك از جشنواره هايي كه پیشتر در دبیرخانه شان فعالیت 
مي كرده يا دبیري آنها را برعهده داشته جهاني كه هیچ حتي 
در آس��یا حرفي براي گفتن دارند كه حالا ايش��ان مي خواهد 
جشنواره اي در حوزه دامپزش��كي را جهاني كند؟ ايشان چرا 
مختصات و نقشه راه جهاني كردن جشنواره اي كه هنوز برپا 
نشده را ترس��یم نمي كنند. در حال حاضر بزرگ ترين رويداد 
سینمايي كشور يعني جشنواره فیلم فجر به دلیل رويكردهاي 
غیركارشناسي شده تأثیري بر سینماي جهان ندارد و اساساً 
محلي از اعراب در بعد بین المللي ندارد، حالا ايش��ان چطور 
مي خواهند جشنواره اي موضوعي درباره دامپزشكي را جهاني 

كنند، دقیقاً مردم را چه چیزي فرض كرده اند؟

به بهانه برپايي جشنواره اي تازه با سوء استفاده از عبارت اقتصاد مقاومتي

جشنواره پروری در سينما با اسم اقتصاد مقاومتي!

    سینما


